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Zpět do bodu nula. Fiala stopl Dobešovu reformu

8.6.2012    Hospodářské noviny  

Školství

Chystaný vysokoškolský zákon nahradí novela.
Není jasné, co v ní bude Studenti nebudou platit školné, ale zápisné zůstává dál ve hře
Návrh reformy vysokých škol smetl ministr školství Petr Fiala ze stolu. Po včerejší schůzce s rektory tak padá například
kritizované školné, nejistá je i plánovaná širší spolupráce škol s podnikateli.
            Ekonomové přitom upozorňují, že těsnější spolupráce mezi akademiky a lidmi z podnikatelské sféry, je naprosto
nutná. „Problémem na trhu práce je, že vysoké školy chrlí absolventy bez jakéhokoliv kontaktu s praxí, o které není zájem.
Proto doufáme, že se z chystané novely neztratí ty body, které zajišťovaly větší spolupráci mezi světem akademickým a
podnikatelským. Protože jinak výrazně ztratíme jako stát možnost konkurovat,“ říká Radek Špicar, viceprezident Svazu
průmyslu a dopravy ČR. „Podniky přitom potřebují kreativitu a znalosti studentů, ti zase nutně potřebují kontakt s praxí,“
doplnil.
            Při protestech proti reformám se proti většímu vlivu lidí z byznysu ohrazovali především studenti humanitních
oborů. Vadilo jim zejména to, že by mohli být zástupci firem v radách vysokých škol, což by podle nich mohlo omezit
akademické svobody. „Budeme pozorně sledovat, kam se bude plánovaná novela ubírat. A to jak po stránce ekonomické,
tak i v otázce samostatnosti škol,“ uvedl Michal Uhl z hnutí Za svobodné vysoké školy.
            Už jistou změnou je, že ministr přepracuje zákon o finanční pomoci studentům – nově nebude vázán na školné.
„Školné jako takové nebo jeho zavedení není v programu této vlády,“ řekl Fiala. Dodal, že však pořád uvažuje o zavedení
takzvaného zápisného. Jeho předchůdce Josef Dobeš v této souvislosti zvažoval sumu 3500 korun za semestr.
Zpět na začátek Debata o změnách na vysokých školách se po včerejší schůzce ministra Fialy s rektory vrátila na
začátek. Připravovaný vysokoškolský zákon by měla nahradit rozsáhlá novela, ale zatím není zřejmé, co v ní konkrétně
bude.
            „Změny potřebujeme, to je jisté. Ale chceme se na jejich vytváření přímo podílet. Ministr nám slíbil, že v nejbližší
době stanovíme přesný harmonogram toho, jak budou další jednání probíhat. Budeme určitě chtít prosadit například
lepší vyvážení pravomocí v rámci vysokých škol,“ komentoval schůzku rektor pražské Vysoké školy ekonomické Richard
Hindls.
Zklamaný Dobeš Bývalý ministr Josef Dobeš je krokem svého nástupce zklamán. Podle něj je to jasný protireformní a
protikonkurenční krok. A přestože byl kvůli prosazování reformy kritizován, trvá na tom, že je hodně důležitá.
            „Čekáme na to nějakých sedm osm let a teď přichází ohromný krok zpátky. Postupně se propadáváme v
konkurenceschopnosti,“ říká Dobeš.
            Ovšem odpor škol chápe. „Například rektor Václav Hampl z Univerzity Karlovy si reformu nejdříve přál, ale pak
byl proti. Ona se totiž dotkne i profesorů a funkčních míst. Rektor si pak už místo nevysedí tím, že bude na univerzitě
třicet let. Musí ho vyhrát v mezinárodní konkurenci,“ dodává Dobeš.
***
Sporné body
Školné Studenti odmítali jakékoliv školné, ministerstvo pak přišlo se zápisným ve výši až 3500 korun za semestr. O něm
se stále uvažuje. Rady vysokých škol Orgán, který měl kontrolovat fungování školy. Jednu třetinu měl jmenovat ministr.
Školám vadil zásah ze strany politiků.
Spolupráce s podniky Školy by měly úzce spolupracovat se soukromými firmami. Studenti upozorňovali na možnost
diktátu soukromé sféry.


